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Hvem er vi, og hvad laver vi?

Sælger frisk tang til restauranter i Danmark, Sverige og Tyskland

Sælger tørret tang igennem Helsam, Dagrofa, Hørkram, Inco og Coop

Eneste i Skandinavien, som sælger frisk tang til private forbrugere

Høster vild tang i den danske natur

Dyrker tang på tangbrug (hvis vi altså kan få tilladelse)

Kæmper for at blive Danmarks første CO2 negative virksomhed



Potentiale for vandmiljø og klima, da tang:

● Ikke skal gødes

● Ikke kræver ferskvand under produktion

● Ikke kræver landjord til dyrkning

● Optager næringssalte og renser miljøet fra eutrofiering

● Optager CO2, der indbygges i tangbiomassen og først 

frigøres ved anvendelse

● Mindsker forsuringen af vores have, da CO2 optages

● Tangskov er tilholdssted for mange andre organismer og 

yngel

● Jo mere tang der dyrkes, jo mere ”renses” havene

- Susan Løvstad Holdt
- Associate Professor and study leader of AQ Food - Technical University of Denmark 



Hvilke udfordringer oplever vi med kystdirektoratet?
Sagsbehandlinger på op til 14 måneder

- 2,5 måned før ansøgningen åbnes
- Mindst 10 dages ventetid på hver henvendelse

Tilladelser der kun gælder i 5 år.

- Det betyder at kystdirektoratet kan lukke din virksomhed, hvis de ikke fornyer tilladelsen
- Skaber usikkerhed for investeringer
- Gør det svært at få støtte hos banken, da det i forvejen er et nyt og usikkert erhverv

Depositum på 100.000,- 

- Kystdirektoratet har ud af det blå indført et krav om depositum på havbrug i Danmark
- Gør det umuligt at starte som lille iværksætter
- I Norge skal der deponeres 3,000 NOK / ha - i Danmark 22,000 DKK / ha



Oplevelser over de seneste to år

● Lea wermelin er fuldkommen umulig at få i tale. Det er ikke lykkedes for 
hverken TV2 News, TV2 øst eller Nordvestnyt.

● Kystdirektoratet som lyver på landsdækkende TV

● Afvisning af ansøgning grundet “rekreative hensyn” - En ansøgning som 
netop havde opbakning fra alle i området, inklusiv Dansk 
Naturfredningsforening. Borgmester Thomas Adelskov (S) er netop fortaler for 
dette, og forstår heller ikke afvisningen.

● Kystdirektoratet ønsker ikke at komme på besøg, og lære og forstå tangbrug. 
De mener, at de kan tage gode nok beslutninger på baggrund af deres 
luftfoto.

● Hvilket resulterede i, at de mente, at der kunne sejle store både på 40 cm 
dybt vand. 



Vi er ikke alene...

“Havhøst oplever desværre et regelsæt og en 
administrativ praksis, der langt fra er befordrende 
for fremvæksten af nye initiativer på området. 
Dette på trods af, at både foreningsbaserede og 
kommercielle aktører står på spring.”

“Tilladelsernes varighed er også af betydning for, 
om en kystfisker vil påbegynde en investering. Vi 
foreslår, at tilladelser til havmarker varer minimum 
10 år. Tilladelser skal kunne overdrages til andre 
kystfiskere, hvis der er ønske om dette.”

“Dernæst bør det gøres muligt via EUs Hav, Fiskeri 
og Akvakulturprogram for 2021-2027 (EHFAF) at 
søge støtte til oprettelse af Havmarker, indkøb af 
udstyr til Havmarker og til forarbejdning og 
markedsføring af produkterne herfra. 
Iværksætterpuljer kan fokusere på alternativ brug af 
tang til nye produkter. Set i lyset af at der er tale om 
ekstensiv dyrkning, et positivt bidrag til naturen 
samt understøttelse af kystfiskernes økonomi, bør 
støtteprocenten være høj.“

“De lange sagsbehandlings perioder, 
usikkerheden i den politiske vilje til grøn 
omstilling på havet, samt det høje depositum. 
Tilsammen gør det, at det stort set er umuligt 
for virksomheder som os, der ønsker at 
ændre den måde vi producerer tang på og 
skalere produktionen i Danmark.”



den nye havplan
Og lidt om

med Sine Olsson Heltberg



Nødvendige ændringer

● Længere tilladelser

● Kortere sagsbehandlingstid

● Gentænke depositum ordningen 

● Opfattelsen af tang skal ændres hos kystdirektoratet - det er ikke fisk eller 

olieplatforme

● Miljøministeren bliver nødt til at tage det her seriøst - en grøn branche gør alt 

for at få hende i tale…. 
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